
 

 

Zápis z jednání 
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina č. 5/2014 

konaného dne 23. 9. 2014 
 

Přítomni: 

1. Jiří Uchytil (místopředseda) 6. Vladimír Mareček 

2. Jiří Svoboda 7. Jiří Pykal 

3. Josef Matějek 8 Jaroslav Poborský 

4. Karel Moravec 9. Martin Malina 

5. Ivo Rohovský (předseda) 10. Olga Kameníková (tajemník) 

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. František Kučera 3. Jan Vítek 

2. Jaroslav Kolařík 4. Luboš Rudišar 

 
Hosté: 

1. Zdeněk Chlád (radní Kraje Vysočina) 

2. Eva Horná (OŽPZ) 

3. Jan Joneš (OŽPZ) 

4. Zbyněk Bouda (ředitel agentury EAV) 

 
Program: 

1. Zahájení; 

2. Řešení problematiky odpadového hospodářství v Kraji Vysočina se zaměřením  

na integrovaný systém nakládání s odpady; 

3. Diskuse a různé; 

4. Závěr. 

 
 
1. Zahájení 
Ivo Rohovský, předseda komise, přivítal všechny přítomné a hosty a zahájil jednání. Dle počtu 
přítomných členů konstatoval, že je komise usnášeníschopná. Přednesl návrh programu jednání 
a navrhl zařadit projednávání materiálu „Žádost o přijetí zástupce za neziskové organizace do 
komise pro zemědělství a životní prostředí“ do bodu č. 4 „Diskuse a různé“. Takto upravený 
program jednání byl 9 hlasy schválen. K zápisu z minulého zasedání nebyly vzneseny žádné 
připomínky. 
 
Ivo Rohovský přivítal Zdeňka Chláda, člena Rady Kraje Vysočina pro oblast životního prostředí 
a zemědělství, a Zbyňka Boudu, ředitele Energetické agentury Vysočiny. 
 
 
2. Řešení problematiky odpadového hospodářství v Kraji Vysočina se zaměřením  
na integrovaný systém nakládání s odpady 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
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Jan Joneš uvedl, že problematika odpadového hospodářství v Kraji Vysočina se zaměřením na 
integrovaný systém nakládání s odpady byla podrobně představena a projednána na jednání 
komise pro zemědělství a životní prostředí č. 3/2013 dne 28. 5. 2013. 
 
Základním koncepčním materiálem v oblasti odpadového hospodářství je Plán odpadového 
hospodářství Kraje Vysočina (dále jen „POH KV“). Z každoročního vyhodnocování POH KV je 
zřejmé, že dlouhodobě nejsou plněny závazné cíle zejména v oblasti nakládání s komunálními 
odpady. Poslední vyhodnocení POH KV projednala rada kraje dne 14. 1. 2014. 
 
Plány odpadového hospodářství jsou zpracovávány na deset let (dle § 43 zákona č. 185/2001 
Sb., o odpadech). POH KV musí být v souladu se závaznou částí plánu odpadového 
hospodářství České republiky (dále jen „POH ČR“) a jejími změnami. Kraj v samostatné 
působnosti je povinen zpracovat a schválit návrh POH KV nebo jeho změny do 18 měsíců od 
nabytí účinnosti nařízení vlády, kterým se vyhlašuje nebo mění závazná část POH ČR. Stávající 
POH KV byl schválen obecně závaznou vyhláškou kraje č. 1/2004 v červenci 2004, a časově 
navazoval na nařízení vlády č. 197/2003 Sb., o POH ČR. Avšak nařízením vlády č. 181/2013 
Sb., se prodlužuje platnost POH ČR z původních 10 let na dobu do 31. 12. 2014. Proto 
zastupitelstvo kraje na jednání dne 24. 6. 2014 prodloužilo platnost aktuálního POH KV na 
neurčito. Náklady na nový POH KV nebudou nízké, součástí zadání zpracování musí být zadání 
vyhodnocení SEA, organizace zpracování a projednání nového POH KV bude personálně 
náročná na krajský úřad. Proto byla přijata změna obecně závazné vyhlášky Kraje Vysočina 
č. 1/2004 vypuštěním omezení časové, aby nebyly neefektivně vydávány prostředky na nový 
POH KV, dokud vláda neschválí nové nařízení vlády (POH ČR pro období 2015 – 2024). 
 
Ministerstvo životního prostředí aktuálně připravuje a předložilo do meziresortního 
připomínkového řízení návrh nařízení vlády o POH ČR pro období 2015 – 2024. Návrh 
ministerstvo předložilo dle Plánu legislativních prací vlády na rok 2014. Aktuálně probíhá proces 
posuzování vlivů navrhovaného nového POH ČR na životní prostředí. 
 
Do rozpočtu kraje na rok 2015 je potřeba (v kapitole rezerva) uvažovat s náklady na POH KV. 
Nový plán bude zapotřebí také z důvodu, že stávající dostatečně neumožňuje podporovat 
výstavbu zařízení na energetické využívání směsného komunálního odpadu (dále jen „ZEVO“), 
nicméně nyní není stav národní legislativy ani příprava investic v kraji v takové fázi, že by 
posečkání se zpracováním nového POH KV mělo výrazně negativní vliv na přípravu ZEVO. 
 
Pro další vývoj prací na integrovaném systému nakládání s odpady v Kraji Vysočina (dále jen 
„ISNOV“), bude určující nastavení ukazatelů POH KV závazných pro obce, městyse a města 
v kraji.  
 
Kraj se v rámci ISNOV v období od května 2013 zaměřil zejména na oblasti: 

1. Environmentální osvěta a práce s širokou laickou i odbornou veřejností. Na webových 
stránkách kraje byl vytvořen portál Odpady Vysočiny, který zajišťuje komunikaci  
s veřejností k celému projektu ISNOV. 

2. Zpracování studií a dokumentů - Analýza možností energetického využívání odpadů  
v Kraji Vysočina. Analýza měla za cíl zhodnotit varianty energetického využití odpadů,  
z pohledu výstavby jednoho zařízení pro energetické využití odpadů, nebo více menších 
zařízení pro energetické využití odpadů, nebo spoluspalování odpadu ve stávajících 
zařízeních v kraji. Studie je zveřejněna na odkaze: http://www.kr-vysocina.cz/analyza-
moznosti-energetickeho-vyuzivani-odpadu-v-kraji-vysocina/d-4058561/p1=50827 

3. Jednání mezi krajem a některými obcemi (zejména na úrovni obcí s rozšířenou 
působností) a subjekty v kraji, ke specifikaci subjektu, který bude řešitelem, investorem  

http://www.kr-vysocina.cz/obecne-zavazna-vyhlaska-kraje-c-1-2004/d-748978/p1=4185
http://www.kr-vysocina.cz/odpady_vysociny.asp
http://www.kr-vysocina.cz/analyza-moznosti-energetickeho-vyuzivani-odpadu-v-kraji-vysocina/d-4058561/p1=50827
http://www.kr-vysocina.cz/analyza-moznosti-energetickeho-vyuzivani-odpadu-v-kraji-vysocina/d-4058561/p1=50827
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a provozovatelem zařízení na energetické využití odpadů, případně chybějících částí 
integrovaného systému (dále též „realizátor“). Realizátor by měl být řízený obcemi, které 
jsou dle zákona původci komunálního odpadu a které musí plnit povinnosti původce  
a pro něž se projekt ISNOV řeší. Kraj, který není původcem komunálních odpadů, může 
mít i nadále roli poradní a koordinační, může řešit i některé celokrajské aktivity zejména 
na úrovni komunikační kampaně apod. Kraj však bude zejména určovat záměry, cíle  
a aktivity k plnění cílů v odpadovém hospodářství pro obce (připraví, projedná a schválí 
nový POH KV). 
Na základě zmíněných jednání zastupitelstvo kraje a po něm zastupitelstva obcí, 
městysů a měst participujících na ISNOV schválily dodatek Smlouvy o spolupráci 
ISNOV. Dodatkem se spolupráce obcí a kraje rozšíří z přípravy na zahájení realizace 
ISNOV. Dodatkem je zejména určeno, že úkolem realizátora ISNOV bude pověřeno 
Sdružení obcí Vysočiny, kterému bude za tím účelem poskytnuta dotace ze zůstatku 
finančních prostředků projektu ISNOV.  

 
Pro členy komise byla připravena prezentace, kterou Zbyněk Bouda okomentoval. 
Prezentace obsahovala tyto základní informace: 

- Skládky 
- Udržitelný systém nakládání s odpady 
- SOV – Pracovní skupina pro odpady 
- Recyklace - čím vyspělejší země EU, tím více odpadu recykluje, energeticky využívá  

a tím méně skládkuje 
- Vytříděno = využito 
- Komunální odpad 
- Budoucnost našich odpadků? 
- Emisní zátěž od energetických zdrojů 
- Posuzované varianty 
- Závěry 

 
V následné diskusi bylo členy komise řešeno zejména materiální a energetické využití odpadů  
a výstavba zařízení na energetické využití odpadů. 
 
Zdeněk Chlád informoval o spolupráci se Sdružením obcí Vysočiny. Dále se vyjádřil k novele 
zákona o odpadech. 
 
Úkol: Rozeslat členům komise prezentaci. 
Odpovědnost: koordinátorka 
Termín: spolu se zápisem z jednání komise 
 
Usnesení 014/05/2014/Kzžp 
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
informaci o řešení problematiky odpadového hospodářství v Kraji Vysočina. 
Usnesení bylo přijato 9 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
Ivo Rohovský poděkoval za účast a se Zbyňkem Boudou se rozloučil. 
 
 
3. Diskuse a různé 
Zdeněk Chlád podal následující informace: 

- Informace z odboru životního prostředí a zemědělství. 
- Oddělení zemědělství – podpora učňovského zemědělského školství. 
- Oddělení lesního hospodářství a myslivosti – lesní pedagogika (semináře). 
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- Oddělení vodního hospodářství – dne 25. 9. 2014 se bude konat regionální konference 
„Za čistou řeku Jihlavu“. 

- Projekty financované v rámci EU. 
- Ovzduší – kotlíkové dotace od roku 2015 (úvaha o rozdělování finančních prostředků 

v rámci republiky v období 6 let, administrace prostřednictvím krajů). 
- Ochrana přírody – zachování navýšení finančních prostředků v roce 2015 na 

managementové práce v chráněných oblastech. Je zde zákonné nařízení starat  
se o chráněné oblasti. Vyjednávání příspěvku na tuto činnost. 

- Projednávání návrhu rozpočtu na rok 2015. 
- Legislativa - nový zákon o EIA, nový zákon o odpadech, návrh na úpravu legislativy 

v oblasti vodního zákona (výjimky na vypouštění odpadních vod). 
 
Jednání o problematice zemědělského klastru 
Vladimír Mareček informoval, že dne 3. 9.2014 proběhlo v Jihlavě jednání o problematice 
zemědělského klastru. Cílem pracovního jednání bylo setkání zástupců ze zemědělské 
prvovýroby, kteří řeší strategické problémy v oblasti zemědělství v Kraji Vysočina. Mezi často 
diskutované téma patřilo mimo jiné téma voda-půda-eroze a mnoho dalších problémů. 
Výsledek jednání: 

- Využití při jednání s Ministerstvem životního prostředí (dále jen „MŽP“). V případě 
omezení vznikajících v rámci hospodaření pro zemědělce – případná finanční podpora 
MŽP. 

- Jednání s výzkumnými nebo dozorovými organizacemi. Jak hospodařit - hledání cest 
v rámci omezení, zda některá omezení nejsou na některých místech zbytečně přísná  
a na některých místech chybějící.  

- Ekonomické využití omezení - přetavení do systému kvality. 
 
Z následné diskuse členů komise o konceptu klastrů vyplynulo, že bude záležet pouze na 
zemědělcích, zda se do tohoto projektu zapojí. 
 
Žádost o přijetí zástupce za neziskové organizace do komise pro zemědělství a životní prostředí 
Ivo Rohovský z titulu funkce předsedy komise obdržel dopis od Koordinačního uskupení 
nevládních neziskových organizací Vysočiny (dále jen „KOUS“). Obsahem dopisu byl návrh na 
jmenování zástupců KOUS do příslušných resortních orgánů. Pro Komisi pro zemědělství  
a životní prostředí Rady kraje Vysočina byla navržena Jana Kotoučková. 
Členové komise vyjádřili s přizváním Jany Kotoučkové jako hosta s hlasem poradním na jednání 
komise souhlasné stanovisko. 
 
Úkol: Na následující jednání komise přizvat Janu Kotoučkovou jako hosta s hlasem poradním. 
Odpovědnost: koordinátorka 
Termín: 25. 11. 2014 
 
Ivo Rohovský informoval, že na příští jednání je třeba připravit plán činnosti komise na rok 2015. 
V této souvislosti vyzval členy komise k zasílání případných námětů koordinátorce komise. 
 
 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na úterý 25. listopadu 2014, od 14.00 hodin. 
 
 
4. Závěr 
Závěrem předseda poděkoval všem přítomným za aktivní účast a ukončil zasedání. 
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Ivo Rohovský 
předseda Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
 
 
 
Olga Kameníková 
tajemnice Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 26. 9. 2014. 


